

# 4th OIC Islamic Tourism Ministers' Conference

Dakar - Islamic Tourism

رئيس جمهورية السنغال الأستاذ  
عبدالله واد

President of the Republic of  
Senegal Abdoulaye Wade



The Senegalese capital, Dakar, hosted the 4th Islamic Conference of Tourism Ministers in the Islamic Conference Organization between 28-30 March 2005. The conference was attended by ministers and general directors of tourism ministries in

Islamic states. The previous three conferences were hosted by Iran, Malaysia and Saudi Arabia. All these conferences affirmed the importance of the tourism sector in energizing, economic, social and cultural relations between nations. This contributes towards international peace and security and achieves global dialogue.

The conference was inaugurated by the President of the Republic of Senegal Abdoulaye Wade. He welcomed the attendants and thanked them for visiting Senegal. He also stressed the great advantages that the public will gain from tourism world-wide and summarized the tourism potential of Senegal: beach tourism, the MICE and adventures which are characteristic of the Islamic countries of west Africa.

The conference ended with many recommendations such as Malaysia's proposals for OIC members to establish a centre for tourism development. It

- called on solving problems which threaten tourism by peaceful means and to ensure freedom of movement for tourists;

- welcomed the memorandum of understanding signed between the World Tourism Organization (WTO) and the OIC;
- called for a greater understanding between nations, based on mutual respect for the characteristics of each country.;

- welcomed the decision to use Arabic as an official language of WTO;
- called on the private sector in OIC countries to take part in the meetings of tourism ministers;

- thanked the Islamic Centre for Trade Development for its efforts, in co-operation with the Islamic Bank, to hold a tourism exhibition for OIC countries;
- welcomed the offer by Turkey to host the 1st Islamic tourism exhibition in Istanbul 15-18 September 2005;

- agreed to hold the 2nd exhibition in the Lebanese capital, Beirut in 2007 and the 3rd in Egypt 2009;

- decided to hold the exhibitions at the same time as the ministers conference;
- thanked Saudi Arabia and Jordan for preparing the document on preserving architectural heritage in Islamic countries;

- thanked Syria for proposing to build a website centre to enhance the civilized image of Islamic countries

- called for facilitating the movement of tourism journalists to encourage tourism between the members of the OIC;

- affirmed Mecca as the cultural capital of the Islamic World;
- condemned Israel for changing the identity of Jerusalem into a Jewish one.

Azerbaijan has agreed to host the fifth Islamic Conference. ■

# المؤتمر الإسلامي الرابع لوزراء السياحة في الدول الأعضاء بمنظمة العالم الإسلامي

دكار - السياحة الإسلامية



Inside the conference

صورة من داخل المعرض

أقيمت في العاصمة السنغالية "داكار" خلال الفترة 28 - 30 مارس/آذار 2005 الدورة الرابعة لمؤتمر وزراء السياحة في الدول الإسلامية بحضور عدد من وزراء السياحة والأمناء والمدراء العامين لوزارات السياحة في الدول الإسلامية. ويذكر أن الدورات الثلاثة الماضية كانت قد أقيمت في إيران وماليزيا والسعودية والتي أكدت على أن السياحة تنهض بدور محوري في تعزيز التفاعلات الاقتصادية والاجتماعية والثقافية بين الأمم بما يساهم في إقرار السلم والأمن الدوليين وتحقيق التفاهم الدولي.

وقد افتتح رئيس جمهورية السنغال الأستاذ عبدالله واد أعمال المؤتمر وألقى خطابا رحب فيه بالحضور وشكرهم على زيارة السنغال كما أوضح المكاسب الكبيرة التي يجنيها معظم أفراد الشعب في دول العالم جراء التنمية السياحية في بلادهم. كما قدم للحضور نبذة عن القومات السياحية في السنغال ومنها سياحة الشواطئ والبحار وسياحة الماييس (المؤتمرات والمعارض) وسياحة المغامرات والتي تشتهر بها الدول الإسلامية في غرب أفريقيا بشكل عام.

وقد اتخذ المؤتمر العديد من التوصيات منها تأييد المقترح المقدم من ماليزيا لإنشاء مركز للتنمية السياحية بين أعضاء المؤتمر الإسلامي. وأكد على ضرورة حل النزاعات التي تعرقل الحركة السياحية بالطرق السلمية والدبلوماسية بما يكفل الحفاظ على حق الشعوب بممارسة حقها في السياحة والسفر وأبدي ارتياحه إزاء توقيع مذكرة التفاهم والتعاون بين المنظمة العالمية للسياحة ومنظمة المؤتمر الإسلامي. ودعا المؤتمر إلى تفاهم أكبر بين جميع الثقافات على أساس التعارف والاحترام المتبادل لخصوصيات كل شعب.

ورحب باعتماد اللغة العربية كلفة عمل رسمية في المنظمة العالمية للسياحة. كما دعا القطاع الخاص السياحي في الدول الإسلامية للمشاركة في اجتماعات وزراء السياحة في تلك الدول. كما شكر المركز الإسلامي لتنمية التجارة على ما بذله من جهد وبالتعاون مع البنك الإسلامي من أجل إقامة معرض سياحي للدول الأعضاء في منظمة المؤتمر الإسلامي. ورحب باستضافة تركيا للمعرض السياحي الإسلامي الأول الذي سيقام في مدينة اسطنبول بالفترة بين 15-18 أيلول/سبتمبر 2005. ووافق على إقامة المعرض الثاني في العاصمة اللبنانية بيروت في العام 2007 والثالث في مصر العربية عام 2009. وقرر أن يتزامن المعرض السياحي في دوراته القادمة مع مؤتمر وزراء السياحة يقصد الوصول إلى الاستفادة المثلى.

كما توجه المؤتمر بالشكر إلى حكومتي السعودية والأردن على إعداد مشروع ميثاق للمحافظة على التراث العمراني في الدول الإسلامية. وتوجه بالشكر إلى سورية لإعدادها مشروع إنشاء مركز للصورة الحضارية للدول الإسلامية على شبكة الأنترنت. كما دعى إلى تسهيل حركة الإعلاميين بين الدول الإسلامية بهدف خدمة أغراض السياحة في الدول الأعضاء. كما أيد تنصيب مكة المكرمة عاصمة ثقافية للعالم الإسلامي. وأدان كافة الأعمال الأسرائيلية الرامية إلى تهويد مدينة القدس.

وقد عرضت أذربيجان استضافة المؤتمر الإسلامي الخامس. ■